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أقيمــت تجربتــى أصــص لدراســة تــأثير الملوحــة والتســميد النتروجينــى علــى النمــو والتركيــب 
دلـت نتـائج التجربـة الأولـى علـى أن النمـو والتركيـب الأيـوني تـأثرا . الأيونى لـبعض أصـناف القمـح

بلــدى الســماد ال(معنويــاً بمســتويات الملوحــة وفــى التجربــة الثانيــة أدت إضــافة الأســمدة النتروجينيــة 
. إلــى زيــادة تحمــل النباتــات للملوحــة ســواء فــى الأصــناف المتحملــة أو الحساســة للملوحــة) واليوريــا

  .وكان التأثير الأفضل للسماد البلدي بالمقارنة بسماد اليوريا



  

  أسطر ٧بشرط ألا يزيد عن : باللغة الأجنبية  ٢ – ٥
  

( Key Words : salinity – fertilizer - wheat ) 
Two pot experiment were carried to study the effect of salinity and nitrogen 
fertilization on the growth and ions concentration of some wheat cultivars. The data of 
first experiment indicated that growth and ion concentration significantly affected by 
salinity levels. In the second experiment, the addition of nitrogen fertilizers (FYM and 
urea) increased the salt tolerance of both tolerant and sensitive cultivars-FYM was the 
best compared with urea.    
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  ٢٠٠٩ / ٥/  ٣١  :تاريخ منح الدرجة                                          الأراضـي علوم :قسم

  
  المستخلص العربي

لѧبعض  الكيمѧاويلدراسة أثر الملوحة علي النمو والتركيѧب  تي أصصنفذت تجرب 
يѧѧذ التجربѧѧة الأولѧѧي لمعرفѧѧة تѧѧأثير المسѧѧتويات المختلفѧѧة مѧѧن ملوحѧѧة تѧѧم تنف. القمѧѧح  أصѧѧناف

وتѧم تنفيѧذ التجربѧة الثانيѧة . القمѧح صѧنافأ لѧبعض التربѧة علѧي النمѧو والتركيѧب الكيمѧاوي
باستخدام نفس مستويات ملوحة التربة المستخدمة فѧي التجربѧة الأولѧي وذلѧك لتقيѧيم تѧأثير 

علѧѧي     عضѧѧوي  واليوريѧѧا كسѧѧماد كيمѧѧاويد  باسѧѧتخدام  سѧѧماد المزرعѧѧة كسѧѧماد يالتسѧѧم
تѧѧم  تحѧѧت الاختبѧѧار القمѧѧح أصѧѧناف التѧѧأثير الضѧѧار لملوحѧѧة التربѧѧة علѧѧي النمѧѧو لصѧѧنفين مѧѧن

  .ومختلفين في مدي تحملھما للملوحةيارھما من نتائج التجربة الأولي اخت
أن الѧѧوزن الجѧѧاف لكѧѧل مѧѧن المجمѧѧوع الخضѧѧري  الأولѧѧيظھѧѧرت نتѧѧائج التجربѧѧة أ

وبنѧاءا علѧي . الأصناف  انخفض معنويا بزيѧادة مسѧتويات ملوحѧة التربѧةوالجذري لجميع 
تѧѧم تقسѧѧيم الأصѧѧناف الѧѧي مجمѧѧوعتين حسѧѧب مѧѧدي ، ن النسѧѧبي للمجمѧѧوع الخضѧѧري زالѧѧو

 متوسѧѧطة التحمѧѧل للملوحѧѧة نسѧѧبيا ومجموعѧѧة الأصѧѧناف مجموعѧѧة إلѧѧيتحملھѧѧا للملوحѧѧة 
والكلوريѧد والكالسѧيوم وم يزاد تركيѧز عناصѧر الصѧود. حساسة للملوحة نسѧبياال الأصناف

 ،وذلѧك بزيѧادة ملوحѧة التربѧة الأصѧناففي كل من المجموع الخضѧري والجѧذري لجميѧع 
بينما إنخفض تركيز عناصѧر النيتѧروجين والفسѧفور و البوتاسѧيوم ونسѧبة البوتاسѧيوم الѧي 

  . الصوديوم
كصنف متحمѧل للملوحѧة وصѧنف سѧخا  ٩٣صنف سخا تم إنماء في التجربة الثانية 

محصѧѧول الحبѧѧوب وبينѧѧت النتѧائج أن  مرحلѧѧة النضѧج  حتѧѧيحسѧѧاس للملوحѧة  كصѧنف ٦٩
النيتѧѧروجين والبوتاسѧѧيوم والفسѧѧفور لكѧѧل مѧѧن الحبѧѧوب والقѧѧش انخفѧѧض  والقѧѧش وتركيѧѧز

سѧѧواء سѧѧماد المزرعѧѧة أو  الأسѧѧمدةإضѧѧافة  وانمعنويѧѧا بزيѧѧادة مسѧѧتويات ملوحѧѧة التربѧѧة 
نيتѧѧѧروجين والبوتاسѧѧѧيوم محصѧѧѧول الحبѧѧѧوب والقѧѧѧش وتركيѧѧѧز الزيѧѧѧادة  إلѧѧѧي تأداليوريѧѧѧا 
. اليوريѧا سمادتأثير سماد المزرعة أفضل من  وكان في كلا من الحبوب والقش والفسفور

إضѧافة  وأن زاد تركيز كل من الصوديوم والكالسيوم والكلوريد بزيادة مستويات الملوحѧة
  .بالكنترولقللت من تركيز ھذه العناصر مقارنة  الأسمدة

  الأصناف، التسميد العضوي، التسميد المعدنيلقمح ، الملوحة، ا: الكلمات الدالة
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ABSTRACT 

Two pot experiments were carried out to study the effect of salinity on 
growth and ion composition of some wheat cultivars. The first experiment 
was carried out to evaluate the effect of different levels of soil salinity on 
the growth and ion composition of some wheat cultivars. The second 
experiment was conducted by using the same saline soils used in the first 
experiment to evaluate the effect of different fertilizers; farmyard manure 
and urea as organic and chemical fertilizers on allevating the harmful effect 
of soil salinity on the growth of two wheat cultivars selected from the first 
experiment and  differing in their tolerance to salinity.  

The  data of the first experiment indicatd that, dry weight of shoots 
and roots of the tested cultivars decreased significantly with increasing soil 
salinity levels and according to the relative shoot dry weight, the cultivars 
classifid as moderately salt tolerant and moderately salt sensitive. Sodium, 
Chloride and Calcium concentration of both shoots and roots of all cultivars 
increased with increasing soil salinity levels , while Nitrogen,Phosphorus,  
Potassium, and  Potassium / Sodium  ratio decreased. 

In the second experiment, Sakha 93 as a salt tolerant and Sakha 69 as a 
salt sensitive cultivars were grown to maturity stage. The results indicated 
that nitrogen, potassium and phosphorous  of grain and straw decreased 
with increasing soil salinity levels. Addition of fertilizers  as farmyard 
manure or urea  increased grain and straw yield, N, P and K concentration 
of grain and straw, FYM was more pronounced than urea . sodium, calcium, 
and chloride concentration were increased by increasing salinity levels. The 
addition of both FYM and urea decreased  the concentration of Na, Ca and 
Cl compared to control. 
Key words : Salinity, wheat, cultivars, organic fertilizer, chemical        
                     fertlizer 
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